

圖書暨資訊中心 Library and Information Center

圖書館資源 Library Resources

一、圖書館概述 The Library General Description

本校為一所基督教博雅大學，而大學圖書館成立的目的是在於提供教學與研究所需之圖書與資訊，因此本館致力於掌握讀者資訊需求為主要任務，建立優質館藏以配合學校的課程、教師的研究與學生的閱讀需求，使本館發揮校園學習與教學資源中心的角色功能。圖書館設立於民國 54 年，原址為行政大樓三樓，於民國 76 年遷入賈嘉美紀念館地下一樓，多年來一直扮演著資訊提供者的重要角色，服務全校師生，提供教學、研究及學習上所需資源。

Christ's College Taipei is a Christian Liberal Arts College. The library was established in 1965, and it was originally located on the third floor of the Administration Building. In 1987, the library was moved to the ground floor of the James R. Graham Building. Throughout the years, the library has become an important resource and service center for the students and teachers on campus. The purpose of the library is to provide books and information needed for teaching and research. Therefore, the library takes care of readers' needs, provides high-quality collections of books and information, and cooperates with the school to supply suitable resources to match the curriculum.

二、人員編制 Staff

圖書暨資訊中心主任 Director of Library and Information Center
潘怡娟 Jill Pan

圖書暨資訊中心資訊技術員 Staff of IT
李宜珊 Lucy Li

隸屬教務處

Library and Information Center is under the Academic Affairs Office.

三、服務對象 Service Audience

本校專兼任教職員工、學生。

The school's full-time & part-time faculty and staff members, add to that the students attending the school.

四、圖書館位置 Library Location

圖書館位於賈嘉美大樓地下一樓，館舍面積 380 平方公尺(約 115 坪)。

Located at the underground first floor of Graham Memorial Building, the library covers an area of 380 square meters.

五、館藏介紹 Introduction to the Library Collections

本館館藏主要以配合學校發展計劃及支援各單位教學、研究之專業圖書資料為主，因此凡英語文學、基督教、社會科學及各主修 (英語與文學、傳播、音樂等)相關之中英文專業書籍為主要蒐藏範圍；其他相關學科領域資料，為次要蒐藏範圍。本校為基督教博雅學院，強調全人教育，並以基督教觀點進行人文研究與教學，因此以相關主題之圖書資料為收藏範圍。蒐藏的資料類型大致分為圖書、期刊、視聽資料、電子書、電子期刊及電子資源，並以美國國會分類法將各類型資料做有系統的整理。

The collection of books and information in the library supports the development of the school and curriculum, various teaching units, and research. Therefore, any English or Chinese books that are related to English Literature, Christianity, Social Sciences and other majors (English, Mass Communication, Music) are the main collection scope. Other books that belong to relevant subject areas are the secondary collection scope. Since the school is a Christian Liberal Arts College that emphasizes Holistic Education and Christianity, related books and materials are the main collection scope of the library. The data collected is divided into books, periodicals, audiovisual materials, e-books, electronic periodicals, and electronic resources, and various types of data that are systematically organized by the US Congress Classification.

六、館藏特色 Features of the Library Collections

特色一：本校以基督教精神創校，以基督教書籍蒐藏豐富。

特色二：本校創校前期以英文主修為主，以英文語言類書籍蒐集為本館館藏之冠。

特色三：本校英文主修開設兒童文學及 TESOL 課程，英文童書、讀本、教材另闢專區陳列。

特色四：本校為基督教博雅學院，特設立宣教區，蒐集與宣教有關之人物與相關史料等資料。

Feature 1: The school has a rich collection of Christian books.

Feature 2: In the early days, the English Major was the main focus of the school. Therefore, English books have become the main collection in the library.

Feature 3: The English children's books, teaching materials and textbooks are displayed in a special area in the library to support the Children's Literature and TESOL courses offered by the English Major.

Feature 4: The school is a Christian Liberal Arts College. Therefore, the mission area has been set up to collect data related to missionaries and relevant historical materials.

七、館藏量 Library's Collection

圖書館每年編列預算購置本校所需之學習與教學資源，截至 2023 年 2 月 14 日為止，本館館藏量計有 **136,867** 冊(含紙本圖書 104,168、電子書 26,584、非書資料 6,115)，詳細數量統計如表所示：

Every year, the library plans budget for the learning and teaching resources of the school. Data from 14th Feb. 2023 shows 136,867 volumes of books (includes paper books 104,168, e-books 26,584, non-paper books 6,115) are in the library's holdings, details listed below:

館藏數量 Library's holdings : 136,867 volumes

截至 2023.02.14 累計 update to 14th Feb. 2023

1. 圖書(books) : 130,752 冊
(紙本圖書 paper books 104,168+電子書 e-books 26,584)
2. 非書(non-paper books) : 6,115 件
(視聽 media 5,988 件+其它附件 others 127 件)
3. 現行期刊 (periodical) : 154 種
(紙本現行期刊 current periodical 84 種+電子期刊 e-journals 70 種)
4. 報紙 (newspaper) : 10 種
(紙本現行報紙 current newspaper 6 種+電子報紙 e- newspaper 4 種)
5. 線上資料庫 (online databases) : 15 種

館藏類型 Types		中文 Chinese	西文 English	小計 Total	總計 Total
1. 圖書資料 (冊) books	紙本圖書 paper books	70,488	33,680	104,168	130,752
	電子書 e-books	15,686	10,898	26,584	
2. 非書資料 (冊) non-paper books	視聽 media	4,687	1,301	5,988	6,115
	其它附件 others	9	118	127	
3. 現行期刊 (種) periodical	現行紙本期刊 current periodical	67	17	84	154
	現行電子期刊 current e- journals	60	10	70	
4. 現行報紙 (種) newspaper	現行紙本報紙 current newspaper	4	2	6	10
	現行電子報紙 current e-newspaper	4	0	4	
5. 線上資料庫 (種) database	線上資料庫 online database	3	12	15	15

八、加入的館際合作/組織聯盟：

1. 中華圖書資訊館際合作協會 Interlibrary Cooperation Association (ILCA)：享有全國性館際複印、互借及閱覽之權利與義務，同時負有每年更新全國期刊聯合目錄中本校館藏資料之義務。
2. 中國圖書館學會 Library Association of the Republic of China (LAROC)：辦理全國性圖書館會議及研討交流，研訂圖書資訊相關法規及標準，研究圖書館學術，團結圖書館從業人員，發展圖書館事業為宗旨。
3. 台灣神學圖書館委員會：可增進與其他神學院圖書館的交流與連結。
4. 淡水地區大專院校圖書互借服務
5. 全國學術電子資訊資源共享聯盟 (CONCERT 聯盟)：國科會科資中心成立的 CONCERT 聯盟，全名為 Consortium on Core Electronic Resources in Taiwan (全國學術電子資訊資源共享聯盟)；CONCERT 聯盟協助國內各學術研究機構順利引進國外最新資料庫，共享數位圖書館的資源，並爭取更好的產品、資源及優惠價格。
6. 台灣地區 OCLC 管理成員館聯盟 (OCLC 聯盟)：成員館將西文書目館藏資料上傳至 OCLC 書目資料庫，可增加學校在國內外各大學的能見度。
7. 臺灣學術電子書暨資料庫聯盟 (TAEBDC 聯盟)：藉由全國圖書館中、西文學術電子

書的共同採購，全面快速提升中、西文圖書館藏量，並提高全國學術之國際化水準與館藏素質。

The Christ's College Taipei library has the following inter-library cooperation / organizational alliances in place:

1. Interlibrary Cooperation Association (ILCA): Members of this association are entitled to the rights and obligations of copying, borrowing, and checking out from libraries nationwide. The Association is also obliged to update the collections of this library from the national periodicals catalog.
2. Library Association of the Republic of China (LAROC): Provides national library conferences and seminars, studies the laws and standards of the related books and information, manages the librarians and develops the library.
3. Taiwan Theological Library Association (TTLA): To improve the communication and the relationships with Taiwan and foreign theological seminaries.
4. Book Loan Service for Colleges and Universities in Tamsui
5. Consortium on Core Electronic Resources in Taiwan (CONCERT): The Information Center of National Science Council has CONCERT organized to help domestic academic research institutes acquire modern databases from overseas, share digital library resources, and acquire better products, resources, and prices.
6. Taiwan OCLC Governing Members Consortium: Uploading the bibliography of English books to OCLC database; therefore, Christ's College Taipei has increased visibility in other academic institutions.
7. Taiwan Academic E-Books & Database Consortium. (TAEBDC): The joint procurement of the Chinese and English academic e-books has rapidly increased the quality and amount of resources in the library.